

СОДЕРЖАНИЕ

От редколлегии. 6

ТЕМА НОМЕРА: СОВЕТСКИЙ СОЮЗ – СОВРЕМЕННОЕ ВОСПРИЯТИЕ. К 100-ЛЕТИЮ ОБРАЗОВАНИЯ СССР

- Багдасарян В. Э.* Восприятие СССР в историческом сознании современного российского социума: тенденции ресоветизации (по материалам социологических опросов) 7
- Шульц Э. Э.* Стереотипные образы Великой Отечественной войны:
Сталин, глобус и винтовки 20
- Маслов Д. В.* Некоторые тенденции новейшей отечественной литературы по истории распада СССР 30
- Ларионов А. Э.* Фронтовая повседневность Великой Отечественной войны как объект научной коммеморации в новейшей российской историографии 37

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Ефремов С. А.* Раскол в Русской Православной Церкви: социальный протест или спор о путях развития России 46
- Лазарева Л. Н.* Вклад архивных документов в формирование исторической памяти (из опыта публикации сборника документов и материалов «Социальная политика позднего сталинизма») 52
- Никонов В. В.* Антирелигиозные мероприятия, проводившиеся в Московской губернии в первые годы советской власти. 62

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Козьякова Н. С.* Вопросы внешней политики в деятельности политических партий Второй Австрийской Республики в 1960–1970-е гг. 72

ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ

- Миловский Н. М.* О недостаточно исследованных предпосылках и причинах русско-турецкой войны 1768–1774 гг. в отечественной историографии. 80
- Смоленский Н. И.* Проблема становления российской методологии истории:
В. О. Ключевский 92
- Егоров Д. И.* Исторические взгляды Ф. Джеймисона 105

ПОЛИТИЧЕСКИЕ НАУКИ

- Кулибали А. Ш.* Военная политика республики Мали: основные факторы и направления . . 115
- Мануйлова Ю. В.* Морская стратегия Китая 128
- Афоньшина А. И.* Актуальность голлизма в XXI веке. Анализ внешнеполитического курса президентов Ж. Ширака и Н. Саркози на Ближнем Востоке и Южном Средиземноморье. . . 134
- Гутенев М. Ю., Калфоглу Р.* Научная дипломатия Турции в Арктике 142

CONTENT

Editor's Column 6

THEME OF THE ISSUE: SOVIET UNION – MODERN PERCEPTION. TO THE 100TH ANNIVERSARY OF THE FORMATION OF THE USSR

V. Baghdasaryan. Perception of the USSR in the Historical Consciousness of Modern Russian Society: Trends in Re-Sovietization (Based on Sociological Surveys) 7
E. Shults. Stereotypical Images of the Great Patriotic War: Stalin, Globe and Rifles 20
D. Maslov. Some Trends of the Latest Russian Literature on the History of the Collapse of the USSR ... 30
A. Larionov. Frontline Everyday Life of the Great Patriotic War as an Object of Scientific Commemoration in the Latest Russian Historiography 37

DOMESTIC HISTORY

S. Yefremov. Schism in the Russian Orthodox Church: a Social Protest or a Dispute about the Ways of Russia's Development 46
L. Lazareva. Contribution of Archival Documents to the Formation of Historical Memory (From the Experience of Publishing a Collection of Documents and Materials «Social Policy of Late Stalinism») 52
V. Nikonov. Anti-Religious Events in the Moscow Province in the Early Years of Soviet Power ... 62

WORLD HISTORY

N. Kozyakova. Issues of Foreign Policy in the Activities of Political Parties of the Second Austrian Republic in the 1960–1970S. 72

HISTORIOGRAPHY, SOURCE STUDY AND METHODS OF HISTORICAL RESEARCH

N. Milovsky. On Insufficiently Researched Prerequisites and Causes of the Russo-Turkish War of 1768–1774 in Russian Historiography 80
N. Smolensky. The Problem of the Formation of the Russian Methodology of History: V. O. Klyuchevsky. 92
D. Yegorov. Historical Views of F. Jameson 105

POLITICAL SCIENCE

A. Kulibali. Military Policy of the Republic of Mali: Main Factors and Directions 115
Yu. Manuylova. China's Maritime Strategy 128
A. Afonshina. Relevance of Gaullism in 21st Century. The Analysis of External Policy of Presidents Jacques Chirac and Nikolas Sarkozy in the Middle East and South Mediterranean. 134
M. Gutenev, M. Kalfaoglu. Scientific Diplomacy of Turkey in the Arctic. 142